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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Bukarestben tárgyal szerdán Novák Katalin  
2023. szeptember 5. – maszol.ro 

Miután családjával a Székelyföldön töltötte szabadságának egy részét, Novák Katalin magyar 

államfő ezúttal hivatalos látogatásra érkezik Romániába. Szerdán Bukarestben részt vesz a 

Három Tenger Kezdeményezés csúcstalálkozóján. Novák Katalin legutóbb tavaly 

szeptemberben járt a román fővárosban, akkor kétoldalú megbeszéléseket folytatott Klaus 

Iohannis államfővel. A szerdai vizit apropóját a tizenkét országot - köztük Romániát és 

Magyarországot - tömörítő Három Tenger kezdeményezés bukaresti ülése adja. A Maszol úgy 

tudja, ezúttal nincs tervbe véve kétoldalú egyeztetés a román és a magyar elnök között. Novák 

Katalin szerdán érkezik, s még aznap távozik is Bukarestből. A nemzetközi tanácskozáson kívül 

a magyar államfő találkozik Kelemen Hunor RMDSZ-elnökkel is.  

 

Megjelent a Kárpát-medencei Lovas Program nyílt pályázati felhívása 
2023. szeptember 5. – MTI, Kárpátinfo.net, maszol.ro, Felvidék.ma, Körkép.sk, Vajma.info, 

PannonRTV, szekelyhon.ro 

Megjelent a Nemzetpolitikai Államtitkárság által indított Kárpát-medencei Lovas Program 

nyílt pályázati felhívása. Az államtitkárság kedden, az MTI-hez eljuttatott közleményében 

kiemelte: a program célja az egészséges életmód és a rendszeres sport ösztönzése mellett a 

hagyományőrzés, a lovas hagyományok ápolása és a nemzeti identitástudat erősítése a Kárpát-

medencében. A pályázatra a Magyarország határain kívül működő, lovakkal kapcsolatos 

tevékenységet folytató magyar szervezetek jelentkezhetnek működés, fejlesztés, 

eszközbeszerzés, valamint programok és rendezvények megvalósítására. Feltétel, hogy a 

létesítő okiratban felsorolt tevékenységek között legyen a lovas sport és lovas szabadidő, a lovas 

hagyományőrzés, a lovas turizmus, a lovas terápia vagy a lovas rendezvények szervezése. 

Kiemelték: a lovassport és a lovas kultúra a nemzeti kultúra fontos része, ezért a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság évek óta támogatja a lovassport újjáélesztését, a lovas 

rendezvények megvalósítását szerte a Kárpát-medencében. 

 

Európa Tanács: bizonytalan a kisebbségi nyelvhasználat jövője Romániában 
2023. szeptember 5. – MTI, hirado.hu, Krónika, Nyugati Jelen, maszol.ro 

Szilárd jogi és politikai keretek védik a romániai nemzeti kisebbségek jogait, azonban 

bizonytalan a kisebbségi nyelvhasználati jogok jövője Romániában - közölte a strasbourgi 

székhelyű, 46 tagot számláló Európa Tanács (ET) kisebbségvédelmi szaktestülete kedden. Az 

Európa Tanács felügyelete alatt működő nemzeti kisebbségek védelméről szóló 

keretegyezmény tanácsadó bizottsága (FCNM) jelentésében mindenekelőtt azt írta, a 

Romániában elismert húsz nemzeti kisebbség "nagylelkű" pénzügyi támogatásban részesül 

kultúrája előmozdításához és védelméhez, valamint biztosított részvételük a politikai 
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döntéshozó testületekben. Kiemelték ugyanakkor: számos kérdéssel azonban foglalkozni kell, 

például a kisebbségi nyelvhasználat jogának jövőbeni biztosításával kapcsolatos 

bizonytalansággal, a romákkal szembeni diszkriminációval az oktatásban, valamint a nemzeti 

kisebbségekkel szemben elkövetett rendőri visszaélések kivizsgálásával és szankcionálásával. 

 

A KMKSZ tiltakozott a magyar jelképek használatának tilalma miatt a munkácsi 

magyar középiskola tanévnyitóján 
2023. szeptember 5. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Ma.hu, Index.hu, Kárpátalja.ma, 

Karpat.in.ua, karpataljalap.net, karpatinfo.net 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnöksége nyilatkozatban tiltakozott 

amiatt, hogy a munkácsi II. Rákóczi Ferenc magyar középiskola tanévnyitóján az intézmény 

vezetői nem engedélyezték a magyar jelképek használatát. A KMKSZ elnöksége 

nyilatkozatában sajnálattal állapította meg, hogy "a munkácsi II. Rákóczi Ferenc 

Középiskolában tapasztalható folyamatok tovább csökkentik a minőségi magyar tannyelvű 

oktatás megmaradásának esélyeit a városban". A legnagyobb kárpátaljai magyar érdekvédelmi 

szervezet vezetése felháborítónak tartja, hogy "az intézmény korábbi igazgatójának 

indokolatlan felmentését követően a Munkácsi Városi Tanács által kinevezett új igazgató nem 

engedélyezte a magyar nemzeti szimbólumok használatát a tanévnyitó ünnepségen". A 

nyilatkozat szerint "ez semmilyen törvényi előírással nem ellentétes, és Ukrajna függetlensége 

óta a nemzetiségi nyelven oktató-nevelő intézményekben bevett gyakorlat". "Úgy véljük, hogy 

a munkácsi városvezetés által folytatott magyarellenes akciók etnikai feszültségeket 

gerjeszthetnek, ami nem szolgálja sem a kárpátaljai közösség, sem Ukrajna érdekeit" - áll a 

KMKSZ elnökségének MTI-hez eljuttatott nyilatkozatában. 

 

Határon túli magyar gyerekeket is támogat a Magyar Református 

Szeretetszolgálat 
2023. szeptember 5. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Ma.hu, Krónika,  

Kárpátalján 130, Erdélyben és Horvátországban 100-100 tanszercsomagot adott át a Magyar 

Református Szeretetszolgálat nehéz helyzetben élő magyar iskolások számára. A támogatott 

diákok többsége alsó tagozatos kisgyerek, de 150 középiskolás fiatal is részesült 

tanszeradományban. Nyolcvanöten nevelőszülőnél vagy gyermekotthonban élnek - írta a 

szeretetszolgálat kedden az MTI-hez eljutatott közleményében. Hozzátették: iskolatáskákkal, 

tanszerekkel, valamint nyári táborokkal is segítette az elmúlt hónapokban a Magyar 

Református Szeretetszolgálat a nehéz helyzetben élő gyerekeket a Kárpát-medencében. 

Hangsúlyozták: a tárgyi adományok Kárpátaljára, Erdélybe és Horvátországba is eljutottak, a 

napközis és ottalvós táborokban pedig több mint 2000 gyerek vett részt. A fővárosban három 

napközis tábor, a Felzárkózó Települések program 21 településén 43 tábor valósult meg a 

nyáron, melyeken több mint 1500 gyerek vett részt ingyen. A napközis táborok mellett, 

nemzetközi támogatásnak köszönhetően, három ottalvós tábort is szervezett a Magyar 

Református Szeretetszolgálat Fonyódon, Szigetszentmártonon és Balatonfüreden, amelyeken 

182-en vettek részt. 
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Vallások párbeszéde Kolozsváron: keresztény, muzulmán, zsidó, buddhista, 

sintoista, hindu, zoroasztriánus résztvevők imádkoznak 
2023. szeptember 5. – Krónika 

Kolozsváron tartják hétfőtől szerdáig az IARF (International Association for Religious 

Freedom, Vallásszabadság Nemzetközi Egyesülete) 36. kongresszusát, amelynek témája: Hit a 

megbékélésben. A Magyar Unitárius Egyház által szervezett rendezvényen keresztény 

felekezetek képviselői, valamint muzulmán, zsidó, buddhista, sintoista, hindu és 

zoroasztriánus résztvevők imádkoznak. A számos panellbeszélgetést, előadást felsorakoztató 

rendezvényen részt vesznek természetesen a történelmi egyházak erdélyi képviselői is: többek 

közt Kovács István unitárius püspök, Kovács Gergely gyulafehérvári római katolikus érsek, 

Kolumbán Vilmos József, a Kolozsvári Protestáns Teológiai Intézet rektora és az Erdélyi 

Református Egyházkerület püspökhelyettese, valamint a Romániai Evangélikus-Lutheránus 

Egyház képviselői is. 

 

Moldvától Temesvárig mindenhonnan érkeznek résztvevők az Erdélyi 

Táncháztalálkozóra Udvarhelyre  
2023. szeptember 5. – Krónika, szekelyhon.ro 

Az immár hagyományos szabadtéri zenés felvonulás, valamint a hat erdélyi hivatásos együttes 

fellépése is szerepel a hétvégi székelyudvarhelyi Erdélyi Táncháztalálkozó programjában, 

amelyről Kinda Botond szervezőt, az Erdélyi Hagyományok Háza székelyudvarhelyi 

részlegének vezetőjét kérdezték. A szervező rámutatott, a résztvevők mintegy „lefedik” az egész 

régiót: Moldvától Temesvárig és Nagyváradig. „Persze tudni kell, hogy nem csak egyetlen 

táncháztalálkozó van Erdélyben, hiszen hasonló rendezvényeket szerveznek Kolozsváron, 

Sepsiszentgyörgyön is, de mivel Udvarhelyen tartották 1978-ban a világ első hasonló 

eseményét, ezért bátorkodtunk 2017-ben az Erdélyi Táncháztalálkozó nevet adni a 

rendezvénynek – akkor ünnepeltük a 40. születésnapját” – fejtette ki Kinda Botond. 

 

„Dolgoznánk mi, ha lenne hol” – Mennyi esélye van egy romániai magyarnak 

elhelyezkedni a kulturális életben? 
2023. szeptember 5. – maszol.ro 

Az Európai Unió statisztikai intézete, az Eurostat nemrégiben közzétett adatai szerint a tavalyi 

évben a kulturális iparágak 7,7 millió embert foglalkoztattak az EU-ban, ami a teljes uniós 

munkaerő 3,8 százalékának felelt meg. Ez az arány Romániában volt a legkisebb, mindössze 

1,5 százalék (míg Hollandiában a legnagyobb, 5,4 százalék). A romániai magyar kisebbség 

kultúrembereinek még ennél is szűkebb térben kell megtalálniuk a helyüket, hiszen a magyar 

anyanyelvűeknek alapvetően a magyarság kulturális intézményeiben, műhelyeiben kell 

elhelyezkedniük. Ezen a szűk mezsgyén pedig igencsak korlátozottak a lehetőségek. 
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Bizalmatlansági indítvány: a kormány intézkedéscsomagjának tervezetére vár az 

RMDSZ 
2023. szeptember 5. – maszol.ro 

Az RMDSZ csak azt követően dönt egy esetleges bizalmatlansági indítványról, hogy 

áttanulmányozta annak a tervezetnek szövegét, amelyért felelősséget készül vállalni a kormány 

a parlament előtt – jelentette ki kedden Csoma Botond képviselő. Az RMDSZ-es politikus azt 

mondta, különböző források alapján több változata is közszájon forog a készülő 

intézkedéscsomagnak, és a szervezet nem kíván ezek alapján állást foglalni. „Amikor kézhez 

kapjuk a végleges szöveget, amelyről a kormány kijelenti, hogy ez az a dokumentum, amelyért 

felelősséget akar vállalni, akkor elolvassuk, kielemezzük, majd meghozzuk a döntést” - idézte 

az Agerpres a képviselőt. 

 

Szárnyal az AUR, zuhan a PNL: átrendeződhet a romániai politikai élet a jövő évi 

választások után   
2023. szeptember 5. – maszol.ro 

A Nemzeti Liberális Párt (PNL) identitásválsággal küzd, teljesen újra kellene terveznie 

önmagát, míg az Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) olyan területeken kampányol 

hatékonyan, ahol a többi párt nincs jelen - fogalmaztak politikai elemzők a PNL állandósult 

gyengülésével és az AUR folyamatos emelkedésével kapcsolatban. A szakértők nehezen 

tartanak elképzelhetőnek egy PSD-AUR koalíciót a jövő évi választások után. George Jiglău 

politikai elemző Adevărulnak azt mondta, nem feltételenül rossz hír az AUR emelkedése, mivel 

ez arra kényszeríti a többi pártot, hogy működjenek együtt a George Simion vezette formáció 

elszigeteése érdekében. A PNL gyengélkedésével kapcsolatban a politológus a párt 

kommunikációs és identitásbeli gondjait emelte ki. „Nem igazán tudják, hol állnak 

ideológiailag” - mondta Jiglău. 

 

Székelyföld gazdasági fejlődéséhez a recept: újra fel kell találnunk magunkat és 

jól reklámozni!  
2023. szeptember 5. – szekelyhon.ro 

Noha belülről nézve a székelyföldi gazdaság nem bríllírozik, és a székelyek nagy többségének 

életszínvonala nem ad okot túlzott optimizmusra, az, amit Miklós Zoltán képviselő és Antal 

Lóránt szenátor beszélgetéséből e témában kiszűrtűnk a hétvégén lezajlott Tabakó fesztiválon, 

mérsékelt derűlátásra ad okot. Ám nagyon kitartónak kell lennünk, mert csak hosszútávon 

változhat jobbra a helyzet. Épülő gazdasági erőtér: Székelyföld hova tovább? címmel szerepelt 

a Nappali üzem programjában a két RMDSZ-politikus beszélgetése, amelyet Székely Balázs 

moderált. Antal Lóránt a szenátus gazdasági bizottságának tagjaként, a szenátus energetikai és 

altalajkincsek kitermelésével foglalkozó bizottságának elnökeként, Miklós Zoltán pedig 

közgazdászként a képviselőház gazdasági bizottságában szerzett rálátást a témára. A párbeszéd 

szereplői a múlt-jelen-jövő síkjaiban vették górcső alá a székelyföldi gazdaságot. Antal Lóránt 

székelyudvarhelyiként értékelte, hogy a rendszerváltozás után ott nem árusították ki 
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ócskavasnak, hanem privatizálták a nagyvállalatokat, így az iparváros tovább fejlődhetett és 

most is jelentős magánvállalkozások működnek, különösen a fémipari ágazatban. Ezt tükrözik 

a számok is, a Hargita megyei cégek teljes árbevételét jelentő 1,3 milliárd lej 70 százalékát az 

udvarhelyiek mutatták fel, és romániai, sőt világszínvonalon is jelentős – bár nem eléggé 

mediatizált – cégek is működnek a városban, ezt a cernavodai erőműnek szállító vagy a Sydney-

i olimpiai stadion fémszerkezeteit gyártó vállalkozásokkal példázta.  

 

A hétvégén kezdődik a torockói Duna-Ház új évada 
2023. szeptember 5. – MTI, maszol.ro 

Zenés-táncos szabadtéri ünnepséggel indul a torockói Duna-Ház új évada szeptember 8-án - 

közölte a Duna Médiaszolgáltató Nonprofit Zrt.. A közleményben kiemelték: a közmédia 

erdélyi közösségi háza megújuló sorozatokkal, nemzeti és egyházi ünnepeinkhez kapcsolódó 

előadásokkal, látványos kamarakiállításokkal, változatos családi programokkal, a 

hagyományőrzést modern formában megvalósító alkotóműhelyekkel és további újdonságokkal 

vár kicsiket és nagyokat az új évadban is. Torockón, alkalmanként kihelyezett helyszíneken, sőt 

közkívánatra az online térben is részt vehetnek az érdeklődők a ház ingyenes rendezvényein - 

tették hozzá. Az évadnyitó rendezvényen pénteken 16 órától már iskolakezdésre hangoló, 

kreatív kézműves foglalkozásokkal várják a családokat Szakács Mária, a nagyenyedi Bethlen 

Gábor Kollégium pedagógusa vezetésével. 

        
Szövetség: Létfontosságú a magyar képviselet 
2023. szeptember 5. – ma7.sk  

2023. szeptember 4-én az illésházai művelődési ház adott otthont a kampányrendezvénynek, 

ahol elsősorban a pártlista járási képviselőjelöltjei mutatkoztak be, de az eseményen 

képviseltette magát a Szövetség országos elnöke, Forró Krisztián is. Aznap délután már Légen 

is találkozhattak az érdeklődők a Szövetség jelöltjeivel, az esti órákban pedig Patasi Ilona, 

Brunczlík Viktor, Élesztős Pál, Őry Péter, Menyhárt József és Mózes Szabolcs mondta el 

gondolatait, majd pedig az időközben megérkező pártelnök egy tőle talán szokatlanul heves 

ösztönző beszédet mondott. A megjelenteket Mészáros Erzsébet polgármester üdvözölte. 

Menyhárt József, a Dunaszerdahelyi járás kampányfőnöke hangsúlyozta, hogy a Szövetség 

gyűjtőpártként minden olyan véleményt meg tud jeleníteni, amely a felvidéki magyarságot 

képviseli s a párt csapatban erős, bizonyíték erre a tavalyi megyei választás, amikor is a 8 

megyei képviselői helyre a Szövetség 8 politikusa került be a Dunaszerdahelyi járásból. 

 

Szövetség: A magyar emberek elutasítják a további vitákat 
2023. szeptember 5. – ma7.sk  

A nyár folyamán megvalósult találkozóink azt igazolták, hogy a  Szlovákiában élő magyar 

emberek elutasítják a további vitákat és veszekedéseket a magyar politikusok között – áll a 

Szövetség szerkesztőségünkhöz eljuttatott állásfoglalásában. Azt várják el tőlünk, hogy 

közösségünk érdekében cselekedjünk, ezért nem tartjuk célravezetőnek, hogy a médiában újra 
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visszatérjünk az egymás közti meddő vitákhoz, esetleg veszekedésekhez – írja Pálinkás Évi, a 

párt szóvivője. A nyilatkozat szerint: „Nekünk nem ez a célunk! Mi azon leszünk, hogy 

biztosítsuk a felvidéki magyarságnak a parlamenti képviseletet, a magyarság, a dél- és kelet-

szlovákiai régió problémáinak megoldását." Itt az idő, juttassunk magyar képviseletet a 

parlamentbe és erre egyedül a Szövetségnek van esélye – zárul a nyilatkozat. 

 

Pandy Péter: jogunk van arra, hogy a déli és kelet-szlovákiai régiók is fejlődjenek 
2023. szeptember 5. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, ma7.sk, Felvidék.ma 

Nem üres szlogen, hogy "Itt az idő", ki kell mondani jogos követeléseinket; jogunk van arra, 

hogy a déli és kelet-szlovákiai régiók is fejlődjenek - hangsúlyozta Pandy Péter, a szeptember 

30-i, előrehozott szlovák választáson induló magyar párt, a Szövetség országos tanácsának 

elnöke az M1 aktuális csatornán kedden. A Szövetség választási listáján szereplő politikus 

Pozsonyból bejelentkezve úgy fogalmazott: össze kell fogni; nem elég akarni, tenni is kell érte, 

"átküzdeni magunkat a falakon", bekerülni a parlamentbe, mert most "nem hallatszik a 

hangunk". Pandy Péter elmondta: a fő probléma, hogy nincs kiépített infrastruktúra Kelet- és 

Dél-Szlovákiában, 860 kilométernyi útszakasz hiányzik, ami a beruházásokat is akadályozza. 

A további "negatív impulzusokat" sorolva megjegyezte, hogy le akarják építeni a királyhelmeci 

kórházat, bezárni a szülészeti osztályt. Pesszimizmusra ad okot az elvándorlás; ennek a 

helyzetnek a megváltoztatására "kellő infrastruktúra mellett kellő beruházásokra" van szükség 

- hangoztatta Pandy Péter. Hozzátette, a közép- és kisvállalkozókat motiválni kell, hogy 

maradjanak. 

 

Átadták a nagymegyeri Kereskedelmi Akadémia új kollégiumát 
2023. szeptember 5. – ma7.sk, Új Szó  

A tavaly augusztusi alapkőletétel óta türelmetlenül várták az átadást, most végre teljesülhetett 

az álmuk. Ünnepélyes keretek közt adták át az új diákszállót. Egy teljesen új 

épületkomplexummal gazdagodott Nagymegyer városa a Kereskedelmi Akadémia új 

kollégiumával. A már elfoglalt szobák gazdái elmondták, hogy most sokkal több helyük van. „A 

korábbi helyemen összesen két fiókom volt, ez a szobák sokkal jobbak” – mondta el az egyik 

diák, majd szobatársai hozzátették, hogy lényegesen több helyük van most a ruháiknak és a 

tanszereiknek is. A technikai helyiségek mellett, a 30 ágyas épület mindkét szintjén van egy-

egy tanulószoba és konyha is. Két egymás melletti kétágyas szobában laknak együtt a diákok, 

akik így négyen használnak egy zuhanyzót és egy mellékhelyiséget. Ehhez az egységhez tartozik 

még egy tágasabb, tükrös előszoba és négy nagyobb szekrény, amiben, elmondásuk szerint 

bőven elférnek. A Kereskedelmi Akadémia fenntartója Nagyszombat megye. Az intézmény 

vezetése még 1979-ben vette birtokba az ideiglenesnek szánt diákszállót, amit eredetileg 8-10 

évig szerettek volna használni. Négy évtizeddel később sem történt változás egészen a mai 

napig. Horváth Erzsébet, a Kereskedelmi Akadémia igazgatója és Soóky Marián, Nagymegyer 

polgármestere szerint is egy álom vált valóra azzal, hogy felépülhetett a minden kívánalmuknak 

megfelelő új kollégium. Az átadóra ünnepi műsorral, verssel, énekkel és tánccal készültek a 

diákok. 
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Tizenöt kiselsőssel indítja az új tanévet a pozsonypüspöki magyar alapiskola 
2023. szeptember 5. – ma7.sk  

Szeptember 4-én Szlovákia-szerte összesen 507 ezer diák ült be az alapiskolák padjaiba, ebből 

először több mint 60 ezer volt a kiselsős. A Pozsonypüspöki Magyar Tanítási Nyelvű 

Alapiskolában az idei tanévben 15 kiselsős 13 fiú és 2 lány gyarapítja az iskola létszámát. Az 

iskola udvarán felsorakozott gyereksereg izgatottan várta a tanévnyitót, a nagyobbak örömmel 

üdvözölték egymást, a nyári élményeiket osztották meg egymással nagy hévvel. A kiselsősök a 

főhelyen egy sorba állítva várták az ismeretlen eseményeket, ki kicsit megszeppenve, ki pedig 

bátrabban. A tanévnyitón jelen volt a városrész polgármestere, Roman Lamoš is, aki elsőként 

üdvözölte a kisebb és nagyobb diákokat újra az iskolában. A kiselsősöknek azt mondta, 

jegyezzék meg ezt a napot, amely egy új kezdetet jelent az életükben. „A nagyobb diákok 

biztosan mesélnek majd nektek sok érdekes dolgot, de lesznek majd nehezebb pillanatok is, ám 

biztosan mindnyájan megbirkóztok majd ezekkel is. Megtanultok ti is olvasni, írni és számolni, 

ahogy a nagyobb iskolatársaitok, és remélem, hogy egész életetekben az iskola legszebb 

pillanataira emlékeztek majd csak, amiből meggyőződésem, hogy sokat átéltek majd az itt 

töltött évek alatt” – fogalmazott a polgármester. 

 

Sára Sándor-sorozattal várja a közönséget az Art+ mozi 
2023. szeptember 5. – ma7.sk  

Sára Sándor retrospektív sorozattal várja a közönséget az Art+ mozi, ahol szeptember 7-től 

minden nap egy-egy filmet láthat a közönség a rendező-operatőr munkái közül. A Pannónia 

Movie Kft. által felújított és üzemeltetett Art+ mozi klubszerű vetítésekkel szeretne 

kedveskedni a közönségnek, ezért szeptemberben a rendező-operatőr, a fotóművész, a Balázs 

Béla Stúdió egyik vezéregyénisége és a televíziós szakember Sára Sándorra emlékeznek - áll a 

mozi keddi közleményében. Sára Sándor a Pályamunkások korai sikere utáni években a Kádár-

rendszer enyhüléséig rendezőként egyáltalán nem, operatőrként is csak elvétve 

tevékenykedhetett. Az alkotó főként férfisorsokról mesél filmjeiben, a front, a 

kényszermunkatábor vagy a huszárélet közösségbeli magányosságát dolgozza fel, de témái 

között az üldöztetéssel való szembenállás, vagy a szabadság keresése is helyet kap. A 

csütörtökön kezdődő vetítéssorozatban a 80 huszár, a Feldobott kő, a Holnap lesz fácán, a 

Tüske a köröm alatt és a Tűzoltó utca 25. lesz látható. 

 

Kézilabdacsarnok épül Dunaszerdahelyen 
2023. szeptember 5. – felvidek.ma  

Dunaszerdahelyen kézilabdacsarnokkal bővül a sportlétesítmények sora. A középfokú 

sportiskola mellett tervezett építkezés részleteit Jozef Viskupič megyei elnök és Berényi József 

alelnök ismertették. A sajtótájékoztatón részt vettek a Szövetség további megyei képviselői, az 

iskolaigazgató, valamint a kézilabdaklub elnöke is. A sportgimnáziumként is ismert közös 

igazgatású iskola megyei fenntartás alatt működik. Jozef Viskupič elmondta, hogy terveik 

szerint az új kézilabdacsarnokot nem csak az iskola diákjai használhatják, hanem a 

nyilvánosság is igénybe veheti. Berényi József örömét fejezte ki, hogy Dunaszerdahelyen újabb 
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fejlesztés valósul meg. Hozzátette, hogy a megyében nagy hangsúlyt helyeznek arra, hogy a 

régiók kiegyensúlyozottan fejlődjenek. Ez vonatkozik a közutak felújítására, az oktatási 

beruházásokra és természetesen a sport területére is. A HC DAC klub elnöke, Horváth Zoltán 

elmondta, hogy a kézilabdával kapcsolatos infrastruktúra-fejlesztés az egész régiónak használ, 

és lehetőséget biztosít újabb fiatal tehetségek felbukkanására is. 

 

Családi nap a nagycétényi Manócska óvodában 
2023. szeptember 5. – felvidek.ma  

A nagycétényi Manócska óvoda a múlt héten megrendezett családi nappal nyitotta meg az új 

tanévet. Az óvoda neveltjei, szüleik, nagyszüleik, a tanárok az óvoda ebédlőjében gyülekeztek. 

A résztvevők házi sütésű finomságokkal érkeztek, melyekkel fokozatosan megteltek az asztalok. 

A legkisebbek és anyukáik számára Varga Hajnalka ringató foglalkozást tartott. A gyermekeket 

az óvoda új pedagógusa Vízvári Nikolett gofri készítésével lepte meg. Miután a kicsik 

fokozatosan felfedezték maguknak az óvoda udvarának szegleteiben, zugaiban rejlő 

ugrálóvárat, játszósarkot, Halasi Katalin, az óvoda igazgatónője szólt a jelenlévőkhöz és 

beszédével megnyitotta a családi napot. Az előző években született barátságok e napon új erőre 

kaptak és nagy örvendezésben törtek ki, ami az új óvodalátogatók és szüleik számára a 

gyermekprogramok nyújtotta szórakozás mellett még egy plusz megerősítést adott, hogy 

csemetéjüknek a legmegfelelőbb nevelési intézményt választották. A szabad szórakozás és 

csemegézéssel párhuzamosan a gyermekeket az óvoda mellett lévő iskola füves területén 

lovaglás is várta, melyet egy gyermek sem hagyhatott ki. A kisebbek egy pónin nyargalhattak, 

a nagyobbak pedig már nagy lóra ülhettek, természetesen mindezt a két profi kísérő vezetése 

mellett, akik Újbarsról jöttek a családi napra. 

 

   
Pásztor István: A magyar nyelvű Szabadka-feliratok megrongálása sokkal inkább 

politikai üzenet 
2023. szeptember 5. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Politikai üzenetet és előre eltervezett, konfliktust keltő politikai akciót sejt a Szabadka-feliratok 

megrongálása mögött Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke. A Szabadkai 

Magyar Rádió Napindítócímű műsorában fejtette ki tegnap véleményét, miszerint a vandál 

cselekedettel az elkövetők Aleksandar Vučić szerb államfő politikája iránt fejezték ki 

nemtetszésüket, az eset azonban elsősorban a magyarságnak okozott újabb sebeket. Pásztor 

István úgy fogalmazott, nem csupán bűncselekményről, vandalizmusról van szó, hanem 

egyértelmű üzenetről is, melynek értelmében Aleksandar Vučićnak a kölcsönös megértésen, 

elfogadáson, tiszteleten, partnerségen alapuló politikája, amit Szerbia és Magyarország, 

valamint a vajdasági magyarok vonatkozásában folytat, nem mindenkinek felel meg 
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Kiváló az együttműködés a Fidelitas és a VMSZ Ifjúsági Fóruma között 
2023. szeptember 5. – PannonRTV 

Szabadkán tanácskozott a Vajdasági Magyar Szövetség Ifjúsági Fóruma és a magyarországi 

Fidelitas. Az ifjúsági szervezetek képviselői az ismerkedés és a tapasztalatcsere mellett a 

jövőbeni együttműködés lehetőségeiről is tárgyaltak. Sörös Andort júliusban a tisztújító 

közgyűlés keretében választották meg a Vajdasági Magyar Szövetség Ifjúsági Fórumának új 

elnökévé. A vajdasági és a magyarországi felek egyetértettek abban, hogy az elmúlt időszakban 

is kiváló volt az együttműködés, amit a jövőben is szeretnének folytatni. „Nagyon sokszor jött 

már hozzánk a Fidelitas különböző rendezvényekre, és mi is hozzájuk. Emellett a kampányok 

során is mindig kisegítettük egymást, ahogyan tudtuk és ahogy lehetett. Szerintem mindez, ami 

eddig is volt, ezt valójában csak fokozni fogjuk ezzel a munkamegbeszéléssel. Szerintem kiváló 

eredményei lesznek ennek a partnerségnek a jövőben is.” 

 

Suliba indulok! 
2023. szeptember 5. – Magyarszo.rs 

A Magyar Nemzeti Tanács 2012 óta beiskolázási tanszercsomagot biztosít mindegyik magyar 

tannyelvű osztályba induló elsős számára, ezzel jelentős anyagi terhet levéve a szülők válláról. 

Az újvidéki kisdiákok a múlt héten kapták meg ezt a csomagot, valamint egy iskolatáskát is, a 

budapesti Rákóczi Szövetség jóvoltából. Huszonnégy magyar tannyelvű osztályba induló 

újvidéki gyermek vette át az ajándékokat a Petőfi Sándor Magyar Művelődési Központban. 

Arról kérdeztük őket, hogy mit várnak leginkább a suliban. 

 

Támogatás a községbeli iskoláknak 
2023. szeptember 5. – Magyarszo.rs 

Felújítási munkálatok zajlanak a péterrévei Samu Mihály Általános Iskola régi épületében, 

amelynek során a falak vízszigetelésére, szárítására és vakolására is sor kerül. A 

munkálatokhoz szükséges mintegy 3,6 millió dinárt a Tartományi Oktatási, Jogalkotási, 

Közigazgatási és Nemzeti Kisebbségi – Nemzeti Közösségi Titkárság biztosította. Az oktatási 

intézménybe hétfőn délután ellátogattak a helyi önkormányzat és a Magyar Nemzeti Tanács 

képviselői. 

 

Új megbízott vezérigazgató a VRTV élén 
2023. szeptember 5. – Magyarszo.rs 

Ellenszavazat nélkül tegnap Goran Karadžić újvidéki újságírót választotta meg a Vajdasági 

Rádió és Televízió megbízott vezérigazgatójának a ház igazgatóbizottsága. A kiadott 

közleményből kiderül, hogy ezt megelőzően egyik pályázónak sem sikerült elnyernie az 

igazgatóbizottság kétharmados támogatását. Az igazgatóbizottság egyben köszönetet mondott 

Klemm Józsefnek, az eddigi megbízott vezérigazgatónak munkájáért, aki benyújtotta 

visszavonhatatlan lemondását. 
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Évnyitó szent liturgiát tartottak a karácsfalvi Sztojka-líceumban 
2023. szeptember 5. – Kárpátalja.ma 

A Karácsfalvai Sztojka Sándor Görögkatolikus Líceum szeptember 1-jén tartotta 21. tanévnyitó 

ünnepségét. A szent liturgia keretében idén 185 diák – köztük 45 új tanuló – és 27 tanár 

kérhette Isten áldását a 2023/2024-es tanév kezdetén. A Beregszászi Magyar Görögkatolikus 

Esperesi Kerület helynöke, Demkó Ferenc Márk evangélista szavait idézte: „Ne félj, csak 

higgy!” Majd így folytatta: „És tedd a dolgod! Ettől lesztek ti többek, ha egyszer befejezitek ezt 

az iskolát. Nektek van okotok bátorságra, nem fogtok egyedül lenni a világban. Nemcsak a 

tanárok, a nevelők, a szülők állnak mellettetek, ott van mellettetek Isten, aki ebbe az iskolába 

irányított benneteket. Nem lesztek egyedül! Higgyétek, hogy ha tetteiteket Isten szándéka 

szerint teszitek, akkor még ha időnként csalódtok is, elfáradtok, vagy nem sikerül minden, nem 

vagytok egyedül! A Jóisten nem fárad el, nem csalódik. Higgyetek, és ne féljetek!” 

 

Rendkívüli évaddal várja a látogatókat a beregszászi színház 
2023. szeptember 5. – Karpat.in.ua 

Az idén megalakulásának harmincadik évfordulóját ünneplő Kárpátaljai Megyei Magyar 

Drámai Színház különleges évaddal készül. Szűkebb pátriánk egyetlen magyar színháza az évek 

alatt méltán bizonyította, hogy magas színvonalon képes bemutatni és továbbadni a magyar 

kultúrát. Az elmúlt harminc évben nemcsak kiváló és zseniális előadásai születtek a beregszászi 

társulatnak, de a mi „kis színházunk” igazi színészóriásokkal és rendezőkkel is gazdagította az 

összmagyar színházi világot és kultúrát. Méltán lehetünk hát büszkék rájuk, hiszen mind a mai 

napig elhivatottan szolgálják vidékünk közösségeita legkisebbtől a legnagyobbig. 

 

Técsőn 36 elsős kezdte meg a tanévet 
2023. szeptember 5. – KISZo.net 

Ünneplőbe öltözött gyerekek, szülők és nagyszülők várták a Técsői Hollósy Simon Líceumban, 

hogy megszólaljon a 2023-2024-es tanév kezdetét jelző csengőt. Az esemény főszereplői az 

elsősök és az utolsó évfolyamos diákok voltak. Idén harminchat kis nebuló lép be a számok és 

betűk világába, ahova Kristofóri Gyöngyi és Trohemcsuk Edina tanító nénik vezetik majd őket. 

Az iskola felkészülten indul a tanévnek, új tankönyveket kaptak, a Rákóczi Szövetség pedig 

iskolatáskákat adományozott az elsősöknek. A tanulókat és szüleiket az intézmény 

igazgatónője, Pavlik Tünde köszöntötte. 

 

KMDFKSZ-focikupa másodszor Szentesen 
2023. szeptember 5. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Magyar Diákok és Fiatal Kutatók Szövetsége (KMDFKSZ) immár második 

alkalommal rendezett kispályás labdarúgótornát Szentesen, a Pusztai László Sporttelepen. A 

tornán 6 kárpátaljai és magyarországi csapat mérte össze erejét. A játékszabályokat a Magyar 
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 6. 

Labdarúgó-szövetség által kirendelt bírók ismertették. A mérkőzéseket a helyszínen Baláczky 

Vlagyimir humorista, azaz Pitkin „közvetítette”. A háború miatt az elnökségi tagok többsége, 

illetve sok kárpátaljai fiatal Magyarországon tartózkodik, a szervezők ezért is döntöttünk úgy, 

hogy az anyaországban szervezik meg a focikupát. 

 

Nagyszülők napja a nagycsaládosoknál - Köszönet és hála 
2023. szeptember 5. – karpatinfo.net 

2023-ban szeptember 3-án méltatják a nagyszülők napját. A Kárpátaljai Magyar 

Nagycsaládosok Egyesülete fontosnak tartja minden évben, hogy köszöntse őket ezen a napon. 

Egy nagycsalád mindennapjaiban fontos szerepet tölt be egy, vagy akár több nagyszülő. Igazán 

nagy segítség lehet egy házaspárnak a gondoskodás és a szeretet, amellyel körülveszik 

unokáikat, gyermekeiket. A KMNE szervezésében 63 nagyszülőnek sikerült egy pihentető 

délutánt szervezni a Pacsirta termálfürdőben, Beregszászban. A program délben vette kezdetét 

egy közös ebéddel. Ezt követően délután közös fürdőzésre került sor. A nagyszülők 

egyesületünk logójával kihímzett pólókat kaptak ajándékba. 

 
 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 5. – Kossuth Rádió 

 

Szombatról vasárnapra virradó éjjel Szabadkán ismeretlenek szétverték a piros-fehér-zöld 

színű Szabadka feliratokat. Három ilyen tábla állt eredetileg a város bejáratainál, ebből kettőt 

semmisítettek meg: a palicsit és a békovait. A vandalizmust elítélte a vajdasági magyar és a 

szerb politikum is. 

 

Ritkán beszélünk arról, hogy miként járulhat hozzá a külhoni magyarok könnyebb 

boldogulásához az, ha egy magyarországi beruházó gyümölcsöző együttműködést épít ki a 

többségi nemzettel valamelyik szomszédos országban. Török György, szegedi vállalkozó a 

tomboló magyargyűlölet időszakában az első magyarországi befektető volt Szabadkán. Azóta 

megválasztották a Magyar-Szerb Kereskedelmi és Iparkamara elnökévé is. Azt vallja, hogy a 

magyar és a szerb vállalkozók közötti jó együttműködés csak erősítheti a két ország és a két 

nemzet viszonyát, ami mindenkinek jó.   
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 6. 

 

Szlovákiában a kistelepülések képviselő-testületeiben, polgármesteri posztjain sok nőt 

találunk, ám a politikai élet felsőbb szintjein lényegesen kevesebbet. A Szövetség listáján a 12. 

helyen indul az első női jelölt, Pálinkás Évi.  

 

A marosvásárhelyi repülőtér fontos szerepet tölt be a régiófejlesztésben és a turizmus 

fellendítésében- hangzott el azon a kerekasztal beszélgetésen, amelyet a Forgatagon tartottak, 

augusztus végén. Az erdélyi légikikötő az idei év első félévében 113 ezer utast szolgált ki, 60 

százalékkal többet, mint a tavalyi év hasonló időszakában, de jóval kevesebbet, mint 2019-ben, 

amikor a repülőtéri utasszám megközelítette a 180 ezret, a megyébe látogató turisták száma 

pedig a 600 ezret. Viszont növekszik az igény a turisztikai idényben működtetett charter, 

valamint a rendszeres külföldi járatokra is. Ezek közül különösen fontos a Marosvásárhely – 

Budapest közötti heti 5x-i járat, amely az összeköttetés lehetőségét is biztosítja a világ számos 

pontjával - figyelmeztetett Péter Ferenc, a  Maros megyei Tanács elnöke. 

 

Kevesebbet költenek a Parajdra látogató turisták, de a számuk feltehetően növekedett az elmúlt 

évekhez képest – mondja Moldován László, a Sóvidék-Hegyalja Turisztikai Egyesület vezetője. 

Sóvidék népszerű turisztikai célpontjának, a Parajdi Sóbányának a forgalma az elmúlt héten 

még zsúfoltnak számított, ám ettől a héttől kezdve megcsappan, hiszen az idő lehűlésével és az 

iskolakezdés közeledtével ez természetes. Érdekesség, hogy a klasszikus célpontok, a sóbánya, 

a sószoros és a strandok mellett a bakancsos turizmusnak is egyre többen hódolnak Parajdon. 

 

A VII. Civil Összefogás Fórum Klubja Miskolc Napot rendezett szombaton Magyarnak lenni 

címmel. A miskolci találkozóra felvidéki, kárpátaljai és erdélyi vendégeket hívtak meg 

anyaországi barátaik. A Miskolci Felvidékház szakmai igazgatója, Mács Ildikó a fiatal felvidéki 

író-költőt, Tóth Zoltánt hívta el a találkozóra. Munkatársunk, B.Tóth Erika először az igazgató 

asszonyt kérte mikrofon elé, majd az íróval is beszélgetett. 


